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SAMMENDRAG
Olje- og energidepartementet viser i meldingen til at

Norge har store muligheter til å utvikle en betydelig
energiproduksjon fra fornybare energikilder. Det fore-
slås å styrke utviklingen av miljøvennlig produksjon
og mer effektiv bruk av energi, og Enova SF vil være
Regjeringens viktigste redskap i den styrkede satsin-
gen.

Regjeringen har fastsatt et samlet mål på 30 TWh økt
fornybar energiproduksjon og energieffektivisering i
2016 i forhold til 2001, og det vises til St.prp. nr. 1
(2006-2007) hvor det ble foreslått opprettet et Grunn-
fond for fornybar energi og energieffektivisering - med
et innskudd på 10 mrd. kroner i fondet fra 1. januar
2007. Regjeringen vil foreslå å skyte inn ytterligere 10
mrd. kroner i 2009. Avkastningen fra grunnfondet
anslås å bli i størrelsesorden 440 mill. kroner fra 2008
og 880 mill. kroner fra 2010.

Avkastningen fra grunnfondet vil komme i tillegg til
påslaget på nettleien som finansierer Enovas virksom-
het i dag, og for 2007 forventes påslaget å gi en inntekt
på om lag 710 mill. kroner. Det er i St.prp. nr. 1 (2006-
2007) også foreslått en tilsagnsfullmakt på 400 mill.
kroner i 2007. 

Den økte rammen for Enova skal gi rom for å styrke
satsingen på alle områder innen fornybar energi og
energieffektivisering. Det skal etableres en egen støtte-
ordning til infrastruktur for fjernvarme, og det vil bli en
styrket satsing rettet mot husholdninger og mot mer
miljøvennlige oppvarmingsmetoder.

Støtteordning for fornybar elektrisitet
Regjeringen foreslår å etablere en rammestyrt støtte-

ordning til fornybar elektrisitet der hovedtrekkene er
kjente og forutsigbare for investorene. Ordningen skal
forvaltes av Enova SF. Forutsigbarheten skal sikres ved
å etablere kriterier for hvilke typer anlegg som skal få
støtte, utbetalt støtte basert på produsert antall kilowat-
timer, fastsatte støttesatser og antall år støtte skal kunne
tildeles og etablering av et langsiktig finansieringsopp-
legg.

Kraft produsert av de første 3 MW installert effekt i
nye vannkraftanlegg, opprustning av eksisterende
vannkraft og all øvrig ny kraftproduksjon fra fornybare
energikilder kommer inn under støtteordningen. Mer
umodne typer fornybar elektrisitet, som for eksempel
tidevannskraft og bølgekraft, vil trolig trenge mer
støtte for å bli realisert. Slike anlegg skal få tilleggs-
støtte gjennom Enovas teknologiprogram.

Støtteordningen for fornybar elektrisitet skal utfor-
mes som et fast påslag per kWh produsert elektrisitet,
og med følgende satser for påslaget til ulike teknolo-
gier:

– 4 øre/kWh for vannkraft,
– 8 øre/kWh for vindkraft,
– 10 øre/kWh for biokraft og umodne teknologier.

Det legges opp til at investorene får tilbud om å motta
støtte per produsert kWh i 15 år.

På grunn av den store usikkerheten om prisnivået
framover legges det opp til å avkorte tilskuddet med
0,6 øre for hvert øre den gjennomsnittlige systemprisen
på Nord Pool overstiger 45 øre/kWh i et år.

Det legges opp til å innføre ordningen fra 1. januar
2008. Enovas nåværende overgangsordning for vind-
kraft foreslås videreført til støtteordningen er innført. I
tillegg foreslås en overgangsordning for vannkraft og
biokraft mv. Overgangsordningen for alle teknologier
skal stå ved lag i påvente av at støtteordningen blir inn-
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ført, ordningen vil i tillegg gjelde for alle biokraftverk.
Støtte til biokraftverk bygget før 1. januar 2004 skal
imidlertid gis først fra 1. januar 2009.

Overgangsordningen for vindkraft vil anslagsvis ha
en nettokostnad på om lag 300 mill. kroner. For vann-
kraften anslås overgangsordningen å koste i overkant
av 100 mill. kroner. Støtten til etablerte biokraftanlegg
er anslått å koste mellom 500 og 600 mill. kroner. Til
sammen vil overgangsordningen koste anslagsvis om
lag 1 mrd. kroner, som skal finansieres innenfor Eno-
vas rammer. I tillegg kommer prosjekter i 2006 og
2007. Det er usikkert hvor mye dette vil utgjøre.

Det legges til grunn at Enova setter av de samlede
støttemidlene til hvert støtteberettigede anlegg i det
året de skriver kontrakt med eier av anlegget.

Et anlegg kan få utbetalt støtte først når Enova har
inngått kontrakt med eier av anlegget, og antall kon-
trakter avhenger av Enovas rammer. Det tas sikte på at
ordningen skal finansieres slik at man unngår kø, og
kun anlegg med rettskraftig konsesjon eller annen
endelig avklaring fra aktuelle myndigheter, kan bli
registrert hos Enova. Finansieringsbehov utover ram-
men skal finansieres ved tilleggsbevilgninger. Departe-
mentet vil vurdere ordningen løpende i lys av utviklin-
gen i markedet for fornybar elektrisitet. 

Administrative konsekvenser
Før støtteordningen kan settes i verk må den notifise-

res og godkjennes av ESA. ESA vil vurdere hvorvidt
vilkårene i miljøretningslinjene er oppfylt. ESAs
behandlingstid er videre vanskelig å anslå. Det er sat-
sene på påslaget og overgangsordningen som vil være
hovedproblemstillingen i forhold til ESA. Tidligste
tidspunkt for ikrafttredelse er 1. januar 2008. Olje- og
energidepartementet legger ikke opp til å foreta lov-
endringer for å etablere støtteordningen. Det må imid-
lertid etableres et regelverk for støtteberettigede
anlegg, forhåndsbestemte prosedyrer og oppfølging.

Det må blant annet etableres regler for beregning av
støtteberettiget produksjon fra vannkraftanlegg over 3
MW. For biokraft må det etableres regler som sikrer at
det kun tildeles støtte til den delen av produksjonen
som er basert på biomasse. For alle teknologier må det
etableres prosedyrer for avregning av støtten ved utfa-
sing som følge av høy kraftpris. Det vil bli etablert pro-
sedyrer for måling av produksjon og avregning av til-
skuddsbeløp. Det må etableres kriterier for håndtering
av eventuell kø.

KOMITEENS MERKNADER
K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  A s m u n d  K r i s t o f f e r s e n ,  M a r i a n n e
M a r t h i n s e n ,  E v a  M .  N i e l s e n ,  T o r e  N o r d -
t u n ,  T o r n y  P e d e r s e n  o g  T e r j e  A a s l a n d ,
f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  T o r b j ø r n  A n d e r -
s e n ,  T o r d  L i e n  o g  K e t i l  S o l v i k - O l s e n ,  f r a
H ø y r e ,  B ø r g e  B r e n d e  o g  I v a r  K r i s t i a n -
s e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e p a r t i ,  A k h t a r
C h a u d h r y ,  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,  L i n e

H e n r i e t t e  H o l t e n  H j e m d a l ,  f r a  S e n t e r p a r -
t i e t ,  O l a  B o r t e n  M o e ,  o g  f r a  V e n s t r e ,
l e d e r e n  G u n n a r  K v a s s h e i m , viser til at Regje-
ringen foreslår å etablere en støtteordning for fornybar
energi. Den foreslåtte støtteordningen skal bidra til økt
produksjon av elektrisk energi basert på fornybare
energikilder som vannkraft, vindkraft og biokraft, samt
stimulere til energisparing. 

K o m i t e e n  vil peke på at landet er i en sårbar
kraftsituasjon.  Det er derfor viktig å legge til rette for
økt kraftproduksjon så raskt som mulig. Landet trenger
et robust og fleksibelt energisystem i fremtiden, som er
i stand til å takle både årlige svingninger i nedbøren og
sesongmessige temperaturvariasjoner.

K o m i t e e n  vil derfor tilrettelegge for et energisys-
tem som er i stand til å opprettholde forsyningssikker-
heten på et høyt nivå under alle forhold. 

K o m i t e e n  mener at økt kraftproduksjon fra forny-
bare energikilder som vannkraft, vindkraft og biokraft,
er viktige bidrag for å styrke kraftbalansen og bedre
forsyningssikkerheten både på kort og lang sikt. 

K o m i t e e n  mener det er viktig å øke elektrisitets-
produksjonen i Norge. K o m i t e e n  viser til at det er et
stort uutnyttet potensial for økt elektrisitetsproduksjon
fra fornybare energikilder som småskala vannkraft,
vindkraft og bioenergi. 

K o m i t e e n  viser videre til uttalelser til komiteen
under den åpne høringen 8. februar 2007, hvor det ble
presisert behov for å utnytte varmen i bioenergien for å
utløse investeringer i biokraftanlegg. K o m i t e e n
mener derfor det er viktig å vurdere målrettede tiltak
for å stimulere til bruk av fjernvarme for å få økt bruk
av bioenergi. K o m i t e e n  viser i den forbindelse til de
støtteordninger Enova forvalter i dag, og vil presisere
hvor viktig det er å se ulike prosjekter og støtteordnin-
ger i sammenheng. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Fremskrittspartiet, mener økt bruk av nye fornybare
energibærere gjør det lettere å finne gode energiløsnin-
ger for et lavutslippssamfunn. Introduksjon og økt bruk
av ny fornybar energi vil utfylle det norske kraftsyste-
met på en god måte. Det er viktig at et støttesystem er
forutsigbart og langsiktig for å gi lavere risiko til inves-
torene. F l e r t a l l e t  viser til at de fleste europeiske
land har ulike støttesystem for å fremme el-produksjon
fra nye fornybare energikilder. Dette for å utløse ny
kraftproduksjon og gjøre slike energibærere konkur-
ransedyktige i markedet.

F l e r t a l l e t  viser til at Norge har et betydelig uut-
nyttet potensial for fornybare energikilder. Det er et
mål å legge til rette for at Norge skal være ledende
innenfor utviklingen og bruken av miljøvennlig energi. 

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a
A r b e i d e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  V e n s t r e -
p a r t i  o g  S e n t e r p a r t i e t , viser til at det i den for-
bindelse tidligere ikke har vært iverksatt tilfredsstil-
lende tiltak for å utløse utbygging av denne type
elektrisitetsproduksjon. 
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D e t t e  f l e r t a l l e t  er derfor tilfreds med at Regje-
ringen nå har opprettet et grunnfond for fornybar
energi og energieffektivisering, slik at det nå kan eta-
bleres en støtteordning for elektrisitetsproduksjon fra
fornybare energikilder, uten at forbrukerne belastes
økonomisk.

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til at det ikke var mulig å
oppnå et omforent forslag for grønne sertifikater med
Sverige. Både hensynet til kostnader for forbrukerne,
samt byrde og produksjonsfordeling mellom landene,
var avgjørende for at man ikke fant frem til en om-
forent løsning.

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til at enkelte uttaler at ram-
mebetingelsene for utbygging av ny elektrisitetspro-
duksjon er endret. D e t t e  f l e r t a l l e t  vil understreke
at rammebetingelsene for utbygging av ny elektrisitets-
produksjon ikke ble avklart av den foregående regje-
ringen Bondevik II, og at regjeringen Stoltenberg gjen-
nom Soria Moria-erklæringen varslet at dersom et
grønt sertifikatmarked ikke lot seg gjennomføre som
forutsatt, så skulle andre virkemidler gjennomføres.
St.meld. nr. 11 (2006-2007) er således en oppfølging av
dette, og endrer ikke etablerte rammebetingelser, men
fastslår vilkår for rammebetingelsene slik de fremkom-
mer i meldingen.

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til at støtteordningen som
foreslås i St.meld. nr. 11 (2006-2007) gir forutsigbarhet
for investorene. I den forbindelse vises det til usikker-
heter som er fremkommet omkring det svenske sertifi-
katmarkedet. D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til en forsk-
ningsgruppe i det tverrfaglige nordiske energiforsk-
ningsprosjektet Nordic Energy Perspectives (NEP),
som mener det svenske el-sertifikatsystemet kan
komme til å kollapse i en underskuddssituasjon, noe
som kan inntreffe allerede i løpet av få år. Forsknings-
gruppen peker da på at det kan bli nødvendig å justere
sertifikatsystemet år for år. Et annet alternativ kan,
ifølge forskerne, være å satse på feed-in-tariffer, som i
Norge. Disse forskerne mener investeringsstøtte er det
beste, og en form for feed-in vil være mer stabilt for
investorer. 

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til at støtteordningen som
fremkommer i St.meld. nr. 11 (2006-2007) vil medføre
at utbyggingsprosjekter innenfor vannkraft, vindkraft
og biokraft samt umodne teknologier, vil få en god og
rammestyrt støtte pr. produsert kWh. D e t t e  f l e r t a l -
l e t  mener ordningen vil bidra til at flere utbyggings-
prosjekter som ikke er realisert på grunn av økono-
miske risikoforhold, nå vil kunne realiseres ved at
støtteordningen bidrar til reduksjon i den risiko som
følger av slike prosjekter. 

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser til forslaget om påslaget
for de ulike teknologier, og mener dette er et balansert
forslag som vil bidra til å utløse robuste prosjekter. 

D e t t e  f l e r t a l l e t  har merket seg at man gjennom
høringsprosessen i stor grad har fått tilslutning til prin-
sippet om produksjonsstøtte. D e t t e  f l e r t a l l e t  har
og merket seg at det er uttrykt bekymring i hvor stor
grad støtteordningen fører til investeringer som utløser
ny elektrisitetsproduksjon. D e t t e  f l e r t a l l e t  vil
peke på at hensikten med støtteordningen ikke er å

fjerne risikoen som naturlig påhviler investor, men at
støtteordningen skal bidra til å redusere risikoen slik at
investeringer i ny elektrisitetsproduksjon utløses. 

D e t t e  f l e r t a l l e t  ser det som riktig å begrense
støtteordningen når prosjektene er økonomisk selvbæ-
rende. D e t t e  f l e r t a l l e t  anser derfor avgrensningen
på 15 år og reduksjonen på 0,6 øre for hvert øre den
gjennomsnittelige systemprisen på Nord Pool oversti-
ger 45 øre/kWh, som fornuftig. 

D e t t e  f l e r t a l l e t  vil peke på at det i St.meld. nr.
11 (2006-2007) gjøres klart at av Enovas samlede ram-
mer skal om lag 1/3 over tid gå til fornybar elektrisitet
og 2/3 til den øvrige virksomheten innenfor energiom-
legging. Videre gjøres det klart at støtteordningen for
fornybar elektrisitet skal finansieres slik at man unngår
kø, og at finansieringsbehov utover rammen skal finan-
sieres ved tilleggsbevilgninger. D e t t e  f l e r t a l l e t  vil
videre understreke at i stortingsmeldingen legges det
vekt på at støtteordningen skal vurderes fortløpende i
forhold til utviklingen i markedet for fornybar elektri-
sitet.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  H ø y r e ,  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  o g
V e n s t r e  er av den oppfatning at Regjeringens forslag
til støtteordning for fornybar el-produksjon represente-
rer et markant tilbakeskritt i forhold til en støtteordning
basert på et el-sertifikatmarked. En ordning basert på et
el-sertifikatmarked ble imidlertid vraket av Regjerin-
gen i februar 2006. 

D i s s e  m e d l e m m e r  finner det lite sannsynlig at
den foreslåtte støtteordningen vil utløse tilstrekkelige
investeringer i økt kraftproduksjon i Norge, som kan
gjøre det mulig å nå de konkrete mål Regjeringen har
satt seg for økt fornybar energiproduksjon.

D i s s e  m e d l e m m e r  har merket seg at da Regje-
ringen vraket det felles svensk-norske el-sertifikatmar-
kedet, så uttalte olje- og energiministeren ved flere
anledninger at han ville komme tilbake til Stortinget
med forslag til et alternativt støttesystem for fornybar
energi - som "skulle være minst like godt" som el-ser-
tifikatordningen for grønn energi.

D i s s e  m e d l e m m e r  kan ikke se at den foreslåtte
ordningen er i stand til å gi de samme økonomiske inci-
tamenter til økte investeringer i produksjon av ny for-
nybar energi i Norge som det en el-sertifikatordning
ville ha gitt. 

Dette er etter d i s s e  m e d l e m m e r s  mening et nytt
eksempel på løftebrudd fra den rød-grønne regjerin-
gen. Støttesatsene er for lave til å generere investe-
ringsvirksomhet av noe omfang og finansieringsmo-
dellen legger sterke begrensninger på hvor raskt ny
produksjon kan etableres. 

D i s s e  m e d l e m m e r  har med interesse merket seg
at nær samtlige høringsinstanser som uttalte seg under
komiteens åpne høring 8. februar 2007, var kritiske til
den foreslåtte støtteordningen og mente at et el-sertifi-
katsystem ville vært å foretrekke. 

D i s s e  m e d l e m m e r  har også merket seg at nær 9
av 10 vindmølleprosjekter er varslet lagt på is fordi
Regjeringens støtteordning er for dårlig.
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D i s s e  m e d l e m m e r  mener at den fremlagte stor-
tingsmeldingen om støtteordningen for elektrisitets-
produksjon fra fornybare energikilder er for dårlig, og
er ikke svaret på dagens energiutfordringer. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det var uheldig at
Regjeringen valgte å legge til side planene om et felles
norsk-svensk el-sertifikatmarked. Dette førte til at en
rekke prosjekter for økt produksjon av fornybar elektri-
sitet, særlig innen vindkraft og småskala vannkraft, ble
lagt til side. D i s s e  m e d l e m m e r  peker på det uhel-
dige i at rammebetingelsene for kraftutbygging nær-
mest over natten ble endret så dramatisk som det
Regjeringens beslutning innebar, stikk i strid med det
Stortinget tidligere hadde gitt sin tilslutning til, og det
regjeringspartiene tidligere hadde uttalt. 

D i s s e  m e d l e m m e r  har merket seg at det er en
samstemt reaksjon fra aktørene i energibransjen at for-
slagene som fremmes i meldingen vil utløse svært få
fornybarprosjekter. De økonomiske incitamenter til
fornybar elektrisitetsproduksjon er langt dårligere enn
det et felles el-sertifikatmarked med Sverige ville ha
gitt. De myndighetsbestemte rammevilkårene som
Regjeringen legger opp til i St.meld. nr. 11 (2006-
2007), er dermed langt dårligere enn det utbyggere av
ny fornybar elektrisitetsproduksjon i land som Sverige,
Tyskland og Storbritannia har.

D i s s e  m e d l e m m e r  har merket seg at den fore-
slåtte ordningen er utformet slik at den reiser flere
spørsmål om statsstøtte som krever avklaring med
ESA. Dette medfører at den foreslåtte ordningen tid-
ligst kan etableres fra 2008. D i s s e  m e d l e m m e r
peker på at dette skaper ytterligere usikkerhet om ord-
ningen hos aktørene. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at en ordning med el-
sertifikater i samarbeid med Sverige er bedre enn
Regjeringens forslag til tilskuddsordning også av flere
andre grunner:

1. El-sertifikater gir bedre forutsigbarhet. Ved etable-
ringen av et el-sertifikatmarked må myndighetene
avklare hvilke typer fornybar energiproduksjon
som skal kvalifisere til å få selge sertifikater. Alle
som tilfredsstiller generelle kriterier, får komme
med i sertifikatmarkedet. Det er ingen køordning
innen en gitt ramme slik som i Regjeringens til-
skuddsordning.

2. El-sertifikater er treffsikkert. Myndighetene setter
opp målet om andel fornybar energi, og markedet
bestemmer prisen. Ordningen er direkte rettet inn
mot produksjon av elektrisitet fra nye fornybare
energikilder. Regjeringens opplegg innebærer en
rekke ulike mål, som er tildels vanskelig å kvanti-
sere samlet.

3. El-sertifikater er teknologinøytralt. De prosjektene
som leverer mest mulig fornybar kraft til lavest
mulig pris blir realisert, uavhengig av om det er
vannkraft, vindkraft, solenergi, bioenergi, tide-
vannsenergi, etc. Vi får mest mulig fornybar elek-
trisitet og kraft igjen for pengene. 

4. El-sertifikater er markedsbasert. Når et kvantitativt
mål for satsingen på fornybar energi er fastlagt av

myndighetene, vil kostnaden ved satsingen
bestemmes av markedet. Prisen som blir dannet på
el-sertifikatene vil, sammen med markedsprisen på
energi, reflektere kostnadene ved å bygge ut det
dyreste anlegget.

5. El-sertifikater er dynamisk. Det ville gitt et incita-
ment til teknologisk utvikling med vekt på å få mer
miljøvennlig kraft ut fra hver investert krone. 

6. El-sertifikater kan gi internasjonal handel. Interna-
sjonal handel vil bidra til et mer velfungerende
marked fordi volumet blir større og det blir mindre
markedsmakt. Det gir også muligheter for å få inn
flere fornybare energikilder. I et internasjonalt ser-
tifikatmarked vil en kunne utnytte ulike lands
naturgitte forutsetninger for fornybar elektrisitets-
produksjon. Dette vil gi betydelig større effektivi-
tetsgevinster enn i nasjonale markeder. Investerin-
ger i ny fornybar energiproduksjon vil skje der de
naturgitte fortrinnene er best. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  V e n s t r e  peker på at det er
viktig at en støtteordning er rettighetsbasert, dvs. at alle
anlegg som oppfyller objektive kriterier til støtte, får
delta i systemet på like vilkår. D i s s e  m e d l e m m e r
kan ikke se at den foreslåtte ordningen er i tråd med
dette kriteriet. Regjeringen foreslår en rammestyrt ord-
ning, og forlater dermed et prinsipp som bransjen tidli-
gere er blitt stilt i utsikt og som bransjen har gitt sin
støtte til. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  H ø y r e ,  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  o g
V e n s t r e  kan heller ikke se at det foreligger noen opp-
daterte og kvalifiserte analyser av kostnadene knyttet
til ulike former for ny fornybar elektrisitet til grunn for
de foreslåtte støttesatsene. 

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bakgrunn
følgende forslag:

"1. St.meld. nr. 11 (2006-2007) Om støtteordningen
for elektrisitetsproduksjon fra fornybare energikil-
der (fornybar elektrisitet), sendes tilbake til Regje-
ringen.

2. Stortinget ber Regjeringen så raskt som mulig
gjenoppta forhandlingene med Sverige om et felles
marked for el-sertifikater." 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at produksjonsstøt-
ten til vindkraft ble avviklet fra og med 1. januar 2004.
D i s s e  m e d l e m m e r  er kjent med at flere energisel-
skap, blant annet Sandøy Energi, hadde investert i
vindkraft før dette tidspunktet og hadde kalkulert med
produksjonsstøtte for vindkraft da de traff sine investe-
ringsbeslutninger. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at en
vesentlig grunn til at produksjonsstøtten ble fjernet, var
at den skulle erstattes med en ordning med grønne ser-
tifikater. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Regjeringens
skrinlegging av grønne sertifikater, og innføring av en
ny støtteordning med grunnfondet for fornybar energi
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og innmatingstariffer, som ikke inkluderer vindkraftan-
legg med byggestart før 1. januar 2004, har skapt øko-
nomiske problemer for de vindkraftanlegg som hadde
byggestart før 1. januar 2004. D i s s e  m e d l e m m e r
ber Regjeringen finne en ordning som sikrer at disse
vindkraftanleggene får en produksjonsstøtte av den
størrelsesorden som de var forespeilet da investerin-
gene ble gjort.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag: 

"Stortinget ber Regjeringen, innenfor rammen av
grunnfondet for fornybar energi eller et el-sertifikat-
marked, finne en finansieringsordning som sikrer at
vindkraftanlegg med byggestart før 1. januar 2004 får
en produksjonsstøtte av den størrelsesorden de var
forespeilet da investeringene ble gjort."

"Stortinget ber Regjeringen utarbeide en oversikt
over potensialet for utvidelse og opprustning av eksis-
terende vannkraftverk i Norge, samt foreslå virkemid-
ler som kan realisere O/Upotensialet."

D i s s e  m e d l e m m e r  har merket seg at tilliten til at
gode rammevilkår for miljøløsninger skal vedvare, er
svekket i norsk næringsliv som en følge av at Regjerin-
gen vraket ordningen med grønne sertifikater. En rekke
bedrifter investerte i ulønnsomme og miljøvennlige
kraftprosjekter i påvente av det varslede opplegget.
Med Regjeringens alternative opplegg for støtte til for-
nybar energi, er mange av disse investeringene i dag
ulønnsomme. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener situasjonen gjør det
vanskeligere for næringslivet å forsvare investeringer i
miljøløsninger på andre områder hvor man er avhengig
av et statlig bidrag. Dette gjør at Norge står i fare for å
miste det potensial som ligger i miljøforbedring, kom-
petanseutvikling, teknologiutvikling, sysselsetting og
verdiskaping som det en økt satsing på miljøløsninger
medfører. 

D i s s e  m e d l e m m e r  ønsker primært en etablering
av et grønt sertifikatmarked. D i s s e  m e d l e m m e r
mener St.meld. nr. 11 (2006-2007) er utarbeidet på et så
tynt grunnlag at den bør sendes i retur til Regjeringen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  o g  V e n s t r e  vil imidlertid påpeke at
en feed-in-ordning kan være et alternativ i påvente av
et sertifikatmarked. Dette forutsetter imidlertid at støt-
tenivåene utredes skikkelig og heves.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m m e r
følgende forslag: 

"Stortinget ber Regjeringen revurdere støttenivået til
fornybar elektrisitetsproduksjon for å utløse mer pro-
duksjon".

D i s s e  m e d l e m m e r  vil peke på at Norge har en
stor utfordring i forhold til å møte de ambisjonene for
kutt i klimagassutslipp som er naturlig for et rikt land
som Norge. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Lavut-
slippsutvalgets innstilling peker på økt utbygging av
fornybare energikilder som et av hovedtiltakene for at

Norge skal bli et lavutslippssamfunn med hensyn til
utslipp av klimagasser. En satsing på fornybar elektri-
sitet kan utløse elektrisk kraft i så stort omfang at
utbygging av forurensende alternativ blir unødvendig.
D i s s e  m e d l e m m e r  er derfor svært skuffet over at
Regjeringens opplegg fører til at en rekke prosjekter
innen fornybar elektrisitetsproduksjon nå legges på is.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  o g  H ø y r e  mener det trengs helt andre og
sterkere virkemidler enn de som blir foreslått i denne
stortingsmeldingen for å gi et historisk løft i norsk el-
produksjon. 

D i s s e  m e d l e m m e r  peker på at det er et betydelig
uutnyttet kraftpotensial innenfor mikro-, mini- og små-
kraftverksegmentet som kan realiseres innen en for-
holdsvis kort tidshorisont. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at Norge har
Europas største vindkraftpotensial. 

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

"Stortinget ber Regjeringen foreta en konsekvensut-
redning vedrørende vern av Vefsna før eventuelt verne-
vedtak fattes." 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  foreslår:

"Stortinget ber Regjeringen delegere konsesjons-
myndighet fra NVE til den enkelte kommune for
utbygging av mikro-, mini- og småkraftverk inntil 3
MW installert kapasitet, samt forenkle saksbehandlin-
gen for småkraftverk." 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  foreslår:

"Stortinget ber Regjeringen delegere konsesjons-
myndighet fra NVE til den enkelte kommune for
utbygging av mikro- og minikraftverk inntil 1 MW
installert kapasitet, samt forenkle saksbehandlingen for
småkraftverk."

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  ønsker å tilrettelegge for fortsatt vannkraftut-
bygging i Norge, og er uenig i utsagnet om at tiden for
de store vannkraftutbygginger i Norge er over.

D i s s e  m e d l e m m e r  er også skeptisk til det eta-
blerte vassdragsvernet, og mener det er behov for et
mer fleksibelt vassdragsvern som gir rom for miljøtil-
passede vannkraftutbygginger.

D i s s e  m e d l e m m e r  avviser i sin helhet det forsla-
get til støttesystem for fornybar el-produksjon som
Regjeringen foreslår i denne stortingsmeldingen, og
fremmer av disse grunner alternativt flere forslag for å
øke produksjonen av elektrisk energi i Norge basert på
fornybare energikilder.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

"Stortinget ber Regjeringen gjennomgå tidligere
avslåtte eller reduserte vannkraftkraftutbygginger de
siste 15 årene, kartlegge kraftpotensialet og fremme
egen sak om dette for Stortinget."
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"Stortinget ber Regjeringen øke grensen for konse-
sjonsbehandling av småkraftverk i vernede vassdrag
fra 1 MW til 3 MW, samt åpne opp for et mer fleksibelt
vassdragsvern i forhold til utbygging av småkraftverk i
vernede vassdrag."

"Stortinget ber Regjeringen så raskt som mulig å
legge frem forslag om å realisere det gjenstående
potensial for vannkraftutbygging i samlet plan. Forsla-
get skal omhandle vannkraftutbygginger både i kate-
gori 1 og kategori 2 i samlet plan."

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  K r i s t e l i g
F o l k e p a r t i  o g  V e n s t r e  vil peke på ønsket om å
stimulere til økt bruk av energien i biomasse fra land-
bruket. Økt bruk av energien fra husdyrgjødsel vil både
kunne virke energifrigjørende ved at gårdsbruk blir
selvforsynt med strøm og varme, redusere klimautslip-
pene fra landbruket og gi bedre gjødsel til jordsmonnet.
I dag står landbruket for 9 pst. av klimautslippene
(mest metan). Det finnes kjent teknologi for å fange
opp biogass fra husdyrgjødsel og bruke denne til varme
og biokraft. Nye metoder bedrer mulighetene for å
gjøre dette også ved større norske gårdsanlegg. D i s s e
m e d l e m m e r  mener det er ønskelig å bedre investe-
ringsmulighetene for slike biogassanlegg i landbruket,
og vil i denne sammenheng peke på skogfondsordnin-
gen som en mulig modell for å stimulere til økt bruk av
energipotensialet i landbruket. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil på denne bakgrunn be
Regjeringen utrede en slik energifondsordning for
landbruket, og fremmer følgende forslag:

"Stortinget ber Regjeringen utrede en energifonds-
ordning for landbruket."

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til behandlingen av
Dokument nr. 8:4 (2006-2007), Innst. S. nr. 52 (2006-
2007), der Høyre og Fremskrittspartiet fremmer for-
slag om å delegere konsesjonsmyndighet for småkraft-
verk til den enkelte kommune. D i s s e  m e d l e m m e r
har merket seg at de samme representanter gjentar
disse forslagene nå etter at de ble nedstemt i Stortinget
for noen måneder siden. D i s s e  m e d l e m m e r  viser
til sin merknad i Innst. S. nr. 52 (2006-2007), og viser
til at Stortinget nå har til behandling St.meld. nr. 12
(2006-2007) Regionale fortrinn - regional framtid, der
d i s s e  m e d l e m m e r  mener det er naturlig å fremme
slike forslag.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til den store utfordrin-
gen klimaendringene utgjør både globalt og i vårt nær-
område i nord. Den globale oppvarming er sterkere enn
tidligere antatt, og nedsmeltingen av polisen i nord er
godt dokumentert. FNs klimapanel slår fast med stor
sikkerhet at klimaendringen er påvirket av mennesket.
Samtidig viser Lavutslippsutvalget at det er mulig og
økonomisk fordelaktig å redusere klimautslippene med
to tredeler i år 2050.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i  mener det er nødvendig å finne et støttenivå som
utløser investeringer i produksjon av ny fornybar

energi. D e t t e  m e d l e m  mener forslaget fra Regjerin-
gen i liten grad vil klare det. I denne sammenheng vil
d e t t e  m e d l e m  vise til behandlingen av statsbudsjet-
tet for 2007 der Kristelig Folkeparti foreslo avsetninger
til et energifond på 30 mrd. kroner. En slik økt avset-
ning i forhold til regjeringspartienes vedtatte avsetning
på 20 mrd. kroner, ville gitt mulighet til å øke støtteni-
vået og/eller innvilge støtte til flere prosjekt. D e t t e
m e d l e m  konstaterer at regjeringspartiene så langt
ikke har vært villige til å foreta en slik økt avsetning.

D e t t e  m e d l e m  mener det er nødvendig å gjen-
nomgå støtteordningen i 2010, og forutsetter at Regje-
ringen vil komme med sine vurderinger til Stortinget
ved egnet anledning. I denne forbindelse vil d e t t e
m e d l e m  vise til at Sverige åpner opp sitt sertifikat-
marked for andre land i 2012, og at en evaluering av
den norske ordningen i 2010 kan danne grunnlaget for
eventuelle forhandlinger med Sverige. D e t t e  m e d -
l e m  viser forøvrig til meldingen hvor Regjeringen
gjør det klart at den vil vurdere økte avsetninger til
energifondet hvis rammen brukes opp. D e t t e  m e d -
l e m  forutsetter også at Regjeringen vil foreta en slik
gjennomgang dersom støtteordningen bare i begrenset
grad utløser ny produksjon av ny fornybar energi.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
foreslår:

"Stortinget ber Regjeringen foreta en evaluering av
støtteordningen for elektrisitetsproduksjon fra forny-
bare energikilder i 2010."

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i  er kjent med at ved større prosjekter, der det
trengs støtte fra Enova i ulike delprosjekter, kan det
oppstå noen utfordringer i forhold til hvordan støtte-
systemet er lagt opp. D e t t e  m e d l e m  er opptatt av at
det ved større prosjekter er viktig med en avklaring av
hele prosjektet fra søkers side i forhold til å få støtte i
de ulike delprosjekter. Enova kan inngå såkalte ramme-
avtaler i noen tilfeller, dette redskapet bør vurderes
oftere.

D e t t e  m e d l e m   mener videre det er nødvendig
med en gjennomgang av rammevilkårene for fjernvar-
meanlegg for å kunne utløse betydelige investeringer i
biokraftproduksjon. 

For fjernvarmeanlegg er det også nødvendig å vur-
dere støtte til utbyggingen av infrastukturen i rør og
konverteringsutstyr i bygg. D e t t e  m e d l e m  fremmer
følgende forslag:

"Stortinget ber Regjeringen gjennomgå rammevilkå-
rene for fjernvarmeanlegg og legge fram sine vurderin-
ger for Stortinget i statsbudsjettet for 2008." 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  V e n s t r e  viser til at
Lavutslippsutvalget blant annet anbefaler en overgang
til økt bruk av bioenergi til oppvarming i bygg. D e t t e
m e d l e m  mener det er uheldig at Regjeringens opp-
legg kun innvilger støtte til produksjon av elektrisitet
fra bioenergi, mens produksjon av varme fra bioenergi
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er utelatt fra ordningen. D e t t e  m e d l e m  mener
denne forskjellsbehandlingen er uheldig, i og med at
det er langt mer energieffektivt å produsere varme fra
biomasse enn elektrisitet alene. 

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

"Stortinget ber Regjeringen gi produksjon av varme
fra bioenergi samme vilkår som produksjon av elektri-
sitet fra bioenergi". 

FORSLAG FRA MINDRETALL
Forslag fra Fremskrittspartiet, Høyre, Kristelig 
Folkeparti og Venstre:
Forslag 1
1. St.meld. nr. 11 (2006-2007) Om støtteordningen

for elektrisitetsproduksjon fra fornybare energikil-
der (fornybar elektrisitet), sendes tilbake til Regje-
ringen.

2. Stortinget ber Regjeringen så raskt som mulig
gjenoppta forhandlingene med Sverige om et felles
marked for el-sertifikater.

Forslag 2
Stortinget ber Regjeringen, innenfor rammen av

grunnfondet for fornybar energi eller et el-sertifikat-
marked, finne en finansieringsordning som sikrer at
vindkraftanlegg med byggestart før 1. januar 2004 får
en produksjonsstøtte av den størrelsesorden de var
forespeilet da investeringene ble gjort.

Forslag 3
Stortinget ber Regjeringen utarbeide en oversikt over

potensialet for utvidelse og opprustning av eksiste-
rende vannkraftverk i Norge, samt foreslå virkemidler
som kan realisere O/U-potensialet.

Forslag fra Fremskrittspartiet, Høyre og Kristelig 
Folkeparti:
Forslag 4

Stortinget ber Regjeringen foreta en evaluering av
støtteordningen for elektrisitetsproduksjon fra forny-
bare energikilder i 2010.

Forslag fra Fremskrittspartiet og Høyre:
Forslag 5

Stortinget ber Regjeringen foreta en konsekvensut-
redning vedrørende vern av Vefsna før eventuelt verne-
vedtak fattes. 

Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 6

Stortinget ber Regjeringen delegere konsesjonsmyn-
dighet fra NVE til den enkelte kommune for utbygging
av mikro-, mini- og småkraftverk inntil 3 MW instal-
lert kapasitet, samt forenkle saksbehandlingen for små-
kraftverk. 

Forslag 7
Stortinget ber Regjeringen gjennomgå tidligere

avslåtte eller reduserte vannkraftkraftutbygginger de
siste 15 årene, kartlegge kraftpotensialet og fremme
egen sak om dette for Stortinget.

Forslag 8
Stortinget ber Regjeringen øke grensen for konse-

sjonsbehandling av småkraftverk i vernede vassdrag
fra 1 MW til 3 MW, samt åpne opp for et mer fleksibelt
vassdragsvern i forhold til utbygging av småkraftverk i
vernede vassdrag.

Forslag 9
Stortinget ber Regjeringen så raskt som mulig å legge

frem forslag om å realisere det gjenstående potensial
for vannkraftutbygging i samlet plan. Forslaget skal
omhandle vannkraftutbygginger både i kategori 1 og
kategori 2 i samlet plan.

Forslag fra Høyre:
Forslag 10

Stortinget ber Regjeringen delegere konsesjonsmyn-
dighet fra NVE til den enkelte kommune for utbygging
av mikro- og minikraftverk inntil 1 MW installert
kapasitet, samt forenkle saksbehandlingen for små-
kraftverk.

Forslag fra Kristelig Folkeparti og Venstre:
Forslag 11

Stortinget ber Regjeringen revurdere støttenivået til
fornybar elektrisitetsproduksjon for å utløse mer pro-
duksjon. 

Forslag 12
Stortinget ber Regjeringen utrede en energifondsord-

ning for landbruket.

Forslag fra Kristelig Folkeparti:
Forslag 13

Stortinget ber Regjeringen gjennomgå rammevilkå-
rene for fjernvarmeanlegg og legge fram sine vurderin-
ger for Stortinget i statsbudsjettet for 2008.

Forslag fra Venstre:
Forslag 14

Stortinget ber Regjeringen gi produksjon av varme
fra bioenergi samme vilkår som produksjon av elektri-
sitet fra bioenergi. 

KOMITEENS TILRÅDING
K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser til

meldingen og rår Stortinget til å gjøre slikt

v e d t a k :

St.meld. nr. 11 (2006-2007) - om støtteordningen for
elektrisitetsproduksjon fra fornybare energikilder (for-
nybar elektrisitet) - vedlegges protokollen.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 8. mars 2007

Gunnar Kvassheim
leder

Torbjørn Andersen
ordfører
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